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NOUS TALENTS pàg 3
Batalles de cançons:
un fenomen viral a l’Estat
impulsat des de Barcelona

BÀSQUET pàg 20
Nuria Barrientos, del Lima Horta: 
“Aquesta temporada ens hem 
hagut d’unir encara més”

Desbordat
4 La massificació i les festes il·legals al Turó 
de la Rovira acaben amb la paciència dels veïns

4Diferents protestes veïnals denuncien que gran
part del problema és la massificació turística       pàg 10
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Viure de l’art mai ha estat fàcil i
del rap en concret, tampoc. Ens
podem imaginar persones can-
tant als vagons del metro o del
tren, improvisant i rapejant amb
estímuls del mateix vagó. Són es-
pais, potser, hostils tant pel can-
tant com pel públic, que molt so-
vint se sent incòmode. Encara hi
ha persones que canten al metro,
però no es tracta d’un fenomen
que tampoc vagi a l’alça. Des de
fa dos anys, però, ha aparegut un
espai on l’artista d’aquest gènere
pot mostrar les seves cançons en
un entorn on el públic l’escolta i
se sent còmode.

Es tracta d’un projecte nascut
de la comunicació actual a través
de les xarxes. Una iniciativa on
una persona lluita perquè qual-
sevol  pugui mostrar el seu talent
i pugui impulsar la seva carrera.
Tot allunyat de qualsevol interès
lligat al món de les agències de re-
presentació o de l’estil de pro-
moció tradicional. Tot això exis-
teix a Barcelona. Es tracta d’un
moviment musical entorn del
Hip Hop concentrat al Parc de
l’Espanya Industrial, a Sants.
Parlem del projecte que impulsa
Batallas De Promesas (BDP) amb
les batalles de cançons. 

BATALLES DE CANÇONS?
BDP és una iniciativa que vol im-
pulsar nous artistes de l’escena un-
derground–aquella que no és co-
neguda–. Així ho defineix el crea-
dor de l’organització, Alejandro
Casajuana ‘Jano’. El que busca, re-
marca, és “ajudar l’artista que no
té diners i un pressupost per pro-
mocionar la seva música”.

Però com ho fa? BDP té un
canal de Youtube, una pàgina
d’Instagram i de Twitter on dis-

tribueix el seu contingut: les ba-
talles de cançons que organitza.

I què són les batalles de can-
çons? És un esdeveniment que va
néixer arran de la pandèmia on jo-
ves talents feien una competició
cantant les seves cançons i un ju-
rat vota la que més els hi agrada-
va –amb uns paràmetres el mà-
xim d’objectius possible–. Tot
plegat en un format d’eliminatò-
ria. Una de les primeres crítiques
que van rebre va ser que la músi-
ca és un art subjectiu i que con-
vertir-ho en una competició no era
una bona idea. El que va fer BDP
va ser escoltar els crítics, acotar els
criteris a l’hora d’escollir un gua-
nyador i deixar clar que sempre
volen “difondre cultura i talent”.

Quan en ‘Jano’ explica que vo-
len donar oportunitats als artis-
tes és perquè, després de molta
feina, el seu espai té molta visi-
bilitat de cara al gran públic. I és

que a YouTube tenen 324.000
subscriptors i milions de visua-
litzacions i a Instagram 124.000
seguidors. Són els seus dos canals
principals pels quals distribueix
el seu contingut i on aconsegueix
que es facin virals els vídeos. De
fet, el darrer any i mig moltes de
les cançons que s’han viralitzat a
esdeveniments organitzats per
BDP han estat vídeos que pàgines
especialitzades en aquest con-
tingut han penjat sense el permís
d’en ‘Jano’. “Jo he treballat per-
què el projecte em donés fruits,
però és probable que n’estigui do-
nant més dels que esperava”,
afirma. I és que el projecte de les
batalles de cançons ja no només
existeix a Barcelona.

Urban Roosters, l’empresa i
organització de batalles impro-
visades més gran de l’Estat –el
seu equivalent seria la Lliga Pro-
fessional de Futbol–, ha invertit

en la marca de BDP i els ha fi-
nançat una gira per 16 ciutats
d’Espanya. “És una experiència
única que em permet imaginar
que arribarem molt més lluny si
treballem bé”, afirma en ‘Jano’.

CAS EN PRIMERA PERSONA
En Mario Gómez, àlies Mario
Los Códigos, té 23 anys i és un
dels artistes que més s’ha bene-
ficiat de l’impuls que li ha donat
BDP. Participa en les batalles de
cançons des de gairebé la prime-
ra edició i ha aconseguit fer-se un
nom en l’escena underground.
“Tota una generació d’artistes
som coneguts gràcies a BDP”, diu.

El jove raper afirma que a l’i-
nici no el va seduir el format de les
batalles de cançons perquè creia
que no es poden valorar. Però de
seguida es va adonar que era un
format molt explotable i que ja ge-
nerava expectació: “Quan veus

que allò ‘explota’ penses: ostres
que tontoque no volgués partici-
par-hi per si em jutjaven, si al fi-
nal encara que perdis a la prime-
ra ja tens opcions de fer-te viral o
que algú connecti amb tu”.

Actualment, Mario Los Códi-
gos té més de 51.000 oients men-
suals a Spotify i la seva cançó més
famosa és NorthFace, que entre
aquesta plataforma i YouTube té
més d’un milió de visites. De fet,
ha aconseguit que tothom se sà-
piga la seva cançó allà on com-
peteix. “NorthFace, AirForce,
Chandal”, diu la tornada. Sobre
els números, Gómez afirma que
tot és gràcies a en ‘Jano’ i el seu
projecte: “BDP és un trampolí per
donar-nos visibilitat i tot el que
estic generant és gràcies a ell”. 

I encara que tot és un procés,
ja està fent concerts, setmana si,
setmana no, i ja té un mànager
que l’ajuda a buscar-ne més.  

Un trampolí a la vidad’artista
» Les batalles de cançons s’han convertit en un fenomen viral a tot l’Estat impulsat des de Barcelona
» Batallas De Promesas és l’organització que s’encarrega d’aplegar centenars de joves a cantar

En Mario Gómez, àlies Mario Los Códigos, és un dels artistes que ha impulsat la seva carrera gràcies a les batalles de cançons. Foto cedida

Guillem Francàs
BARCELONA
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Avui [11-4-2023] fa 30
anys que Guillem Agu-
lló va ser assassinat a

mans d’un grup de feixistes. Avui tam-
bé fa 30 anys que ningú ha pagat el
preu d'aquell crim. Injustícia i impuni-
tat. No oblidem ni perdonem! Fem
d’aquest país una terra lliure d’odi i de
defensa dels drets humans.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Que aixequi la mà qui
no hagi pujat mai amb
els col·legues a la piaz-

zale Michelangelo de Florència o al Sa-
cré-Coeur de París per beure’s una li-
trona, picar uns Cheetos i fumar ca-
nutos amb la ciutat als peus mentre
sona Betagarri al mòbil. Tots som tu-
ristes d’algun lloc.

Hoy [10-4-2023] veréis
un desfile de hipocresía
con periodistas y políti-

cos diciendo lo bueno que era Fer-
nando Sánchez Dragó y blablabla. La
realidad es que va directo al infierno
por fascista y por pederasta: presumía
de acostarse con niñas de 13 años. Hoy
el mundo es un lugar mejor.

Des d’Itàlia, l’entesa
Sánchez-Meloni i les
bones paraules del so-

cialista cap a la postfeixista han tingut
un impacte fortament negatiu. Ha des-
tarotat l’esquerra que el prenia de re-
ferent davant l’extrema dreta, ha servit
per blanquejar-la encara més i ha en-
tusiasmat els feixistes.

@albasidera@gmaemejota@martarovira

La lupa

Després d’aquest assenyalat mes de març i de
la celebració del 8M, no podem no retre ho-
menatge a tantes dones el nom de les
quals quedarà en l’anonimat per sempre,

però la seva lluita és decisiva i determinant: una fis-
sura en el dispositiu de globalització capitalista.

Les seves cares tenen el color de diferents continents,
són joves o ancianes, mares de família o solteres, estu-
diants, treballadores, pensionistes… Impetuoses i sagaces,
tímides o audaces, són plurals i, no obstant això, totes
tenen en comú aquesta voluntat feroç d’acabar amb la
injustícia, la que pateixen elles, però també, i sobretot,
la que pateixen els seus companys i companyes. Treuen
temps d’on sigui, anant a assemblees, reunions, for-
macions… No importa si fa fred, plou o crema el sol. Són
aquí a primera hora del dia, on se’ls ha citat, sovint amb
els seus infants a coll, per defensar una família. Altres
aporten un suport logístic, tasques administratives, tra-
duccions, correccions, comptabilitat, organització, fei-
na a les xarxes socials, en premsa, redactant informes,
elaborant estratègies, dinamitzant assemblees…

L’ajuda ve, de vegades, d’un altre continent, via in-
ternet. Tan profunds són els llaços creats com perenne
el sentiment de pertinença al grup. Altres presten aju-
da a les persones enfrontades als meandres de l’ad-
ministració o acudeixen en suport de negociacions
complexes: són la mà estesa, el suport anhelat per no
caure. Donen part del seu temps lliure, donen el mi-
llor d’elles mateixes. Són militants, són activistes.

Tenen aquesta cosa especial: els seus ulls brillen
quan s’aconsegueix un èxit, els seus ulls ploren quan
no hi ha tanta sort, però superen la ràbia i la impo-
tència a la recerca de la paraula que consola, l’abra-
çada que reconforta. Són afectuoses, són amables per-
què coneixen el valor d’allò que donen, malgrat o grà-
cies a circumstàncies personals, moltes vegades ter-
riblement adverses. S’inscriuen en la gran tradició de
dones que van lluitar per un ideal, unes possibilitats

que semblaven inassolibles. Van trepitjar els carrers
sense descans a la recerca del milió de signatures que
es transformaria en una llei que canviaria radicalment
les perspectives de milers de famílies.

Matilde Muñoz, de la FRAP i Unió popular de do-
nes, evocava en una recent entrevista el seu activis-
me els anys seixanta: “En aquella època van co-
mençar els desnonaments i érem les dones les que
ens posàvem davant de casa quan arribava la poli-
cia, paràvem els desnonaments amb els nostres cos-
sos”. Avui i aquí, aquestes dignes descendents no
dubten tampoc a posar el seu cos com a última de-

fensa d’una llar en perill enfront de les actuacions
amb mà dura de la Brimo.

Entranyables i commovedores són aquestes sa-
marretes verdes que sembren esperances en els qua-
tre punts cardinals del país. Perquè sí, aquestes do-
nes vestides de verd són dones de la PAH. La seva
lluita diària és aconseguir un habitatge digne per a
totes les persones i posar fi a l’atrocitat dels desno-
naments. Un pols de titans contra el poder financer
que ha transformat l’habitatge en un producte d’es-
peculació i en oposició als lobbies immobiliaris que
s’han apoderat del mercat.

Enguany la PAH de Barcelona celebra el seu ca-
torzè aniversari i s’enorgulleix de superar els 1.000 des-
nonaments aturats, milers de lloguers socials signats
i una llei que empara les famílies vulnerables.

La seva legitimitat és la seva força. Aquestes do-
nes compromeses, pacifistes i organitzades contri-
bueixen a transformar els dispositius del poder amb
un nou discurs, una nova visió: “SÍ QUE ES POT”. Fa
falta molt coratge, molta determinació i tenacitat a l’ho-
ra de defensar, avui, aquest dret fonamental inscrit en
la Constitució –i, no obstant això, tan maltractat que
és el dret a un sostre…–.

Fidels a una causa que els sembla justa, són “la no-
blesa de la democràcia”, que deia Malraux.

Aquest tribut és per a elles, anònimes lluitado-
res, i com no, per a tots els homes que compartei-
xen aquesta lluita.

Les samarretes verdes sembren
esperances en els quatre 
punts cardinals del país

per Frédérique Brion, activista de la PAH

La valentia de les dones
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13 assalts a supermercats, perruqueries, 
fleques, restaurants i cafeteries en dos mesos1

2
L’Illa de les Bugaderes acull la primera 
Festa de l’Arquitectura de Barcelona

Un incendi crema 1000 metres 
quadrats al parc del Guinardó

Sis mesos de presó per al conductor de bus que
va proferir insults racistes a una passatgera

El + llegit líniahorta.cat

3

4

5

El veïnat del Turó de la Rovira 
diu prou: “Ja són dotze anys així”

Els semàfors

Batalla De Promesas (BDP) 
és una organització vinculada 
a la cultura Hip Hop que lluita
perquè qualsevol persona
pugui mostrar el seu talent
musical i impulsar la seva

carrera artística a través de les
batalles de cançons.

pàgina 3Batalla de Promesas

Els veïns del Turó de la Rovira han
dit prou i des de fa setmanes han
alçat més la veu contra la

massificació turística que pateix
la zona. La regidora Rosa Alarcón,
per la seva banda, ha admès 
que “la pressió turística 
a la zona és insuportable”. 

pàgina 10Ajuntament

La Generalitat dona suport a la
candidatura de Barcelona per
ser la primera Capital Europea
del Comerç de Proximitat.

L’executiu català ha aprovat una
declaració institucional on
reivindica el potencial de la
ciutat per assolir aquesta fita.

pàgina 14Generalitat

A les xarxes

@andreuginola: L’únic motiu per seguir ve-
ient el Barça és que l’estimo, ni un puto mo-
tiu més em donen. Sempre amb el Barça,
però nois, parlem-ne una mica.

@vpartal: Aragonès insisteix en l’acord de
claredat malgrat tenir en contra el Parla-
ment. Presenta un projecte vague i sense
concrecions, per estar-ne discutint un any.

#AcordDeClaredat

@agenciaacn: Interior inspecciona prop de
600 vehicles a l’entorn de l’aeroport i de-
nuncia 90 taxis ‘pirata’ des de principis d’any.
Elena sosté que els controls “donen resultats”.

#TaxisPirata #EmpatAZero

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Horta no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

Ara fa un mes es va in-
augurar InnoBA-Ca
n’Andalet al barri del

Carmel, un espai amb l’objec-
tiu principal de posicionar i ac-
celerar projectes d’Economia
Social i Solidària (ESS) i am-
pliar la seva xarxa de recursos.
Aquest equipament de Barce-
lona Activa referent en inno-
vació socioeconòmica i ESS, i
anteriorment ubicat a Can Jau-
mandreu, ha format part de l’a-
posta que des del 2015 està
fent l’Ajuntament de Barcelo-
na per enfortir les organitza-
cions i empreses d’ESS a la ciu-
tat (des del 2021 a través d’un
Pla d’Impuls de l’EES), on In-
noBA ha jugat un paper cabdal
oferint activitats de divulgació
de l’ESS. Es tracta d’un servei
especialitzat d’assessorament,
activitats de formació i de la In-
noBAdora, que allotja una co-
munitat d'incubació per a pro-
jectes d’ESS. Des de llavors, In-
noBA ha atès 16.000 persones,
un 60% dones, i ha tingut 30
empreses incubades.

I és que el pes de les ini-
ciatives i empreses d’ESS a
Barcelona ha augmentat sig-
nificativament en els darrers
anys: el 2015 suposaven el
3,5% de les atencions pels ser-
veis de Barcelona Activa, una
xifra que s’ha duplicat des del
2018 i ha arribat a un 10,4%
del total el 2022.

Per la seva banda, Ca n’An-
dalet, situat al barri del Car-
mel, és des del 2019 un espai
central per a la promoció de
l’ocupació de qualitat al terri-
tori en el marc del Pla de Des-

Un nou eix d'innovació socioeconòmica
per Elena Tarifa (Barcelona En Comú)

envolupament Econòmic
d’Horta-Guinardó, on a més
de ser un punt d’informació,
assessorament i formació en
recerca de feina, a partir del
2021 ha incorporat, entre al-
tres nous serveis, un Punt de
defensa de drets laborals, el
programa ocupacional Fem
feina, fem futur per a ciuta-
dania en general i joves i el
dispositiu Xarse-Xarxa de
resposta socioeconòmica del
Pla de Barris per ajudar a fer
tràmits digitals.

Que l’espai InnoBA se si-
tuï ara a Ca n’Andalet suposa
una oportunitat única per si-
tuar el districte com un pol re-
ferent en la promoció de l’E-
conomia Social i Solidària i
també en la innovació so-
cioeconòmica al territori, en-
xarxant-se amb altres espais
de proximitat geogràfica i
d’objectius, com serien els
equipaments La Clota Cotre-
ball o Torre Jussana, situats,
ambdós, a pocs metres, al
barri de la Clota. La Clota
Cotreball, una de les grans
apostes del Districte per a la
promoció de l’emprenedoria
social, ha esdevingut un espai
de cotreball pioner a Horta-
Guinardó i a la ciutat, on es
paga l’ús de l’espai amb retorn
social al territori i que en 4
anys s’ha consolidat com a co-
munitat emprenedora, comp-

tant actualment amb 40 pro-
jectes i 54 persones cotreba-
lladores, el 60% dones, i amb
més de 326 retorns que su-
posen 7.943 hores de retorn
social, de les quals s’han be-
neficiat els teixits associatiu,
comercial i cívic del districte
des del 2019. 

I també a pocs metres de
Ca n’Andalet hi ha Torre Jus-
sana, l’espai de referència en
l’assessorament i acompa-
nyament al teixit associatiu de
la ciutat. L’objectiu a mitjà ter-
mini és que aquest eix d’e-
quipaments –al qual se su-
marà un futur espai de cotre-
ball creatiu als baixos dels
nous edificis a l’avinguda de
l’Estatut– es consolidi com a
referent de la innovació so-
cioeconòmica i de promoció
de xarxes de col·laboració
amb les entitats i el teixit as-
sociatiu del districte i també
de tota la ciutat. Això contri-
buirà a posar al mapa barris
com el Carmel i la Clota no no-
més per les seves singulars ca-
racterístiques orogràfiques de
barris de muntanya, sinó tam-
bé com a noves centralitats de
promoció de l’avenç socioe-
conòmic sostenible, innovador
i just, en clau de barri. Una
clara aposta per donar prota-
gonisme en la promoció eco-
nòmica de la ciutat als terri-
toris allunyats del centre.
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Mirada pròpia
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Com si ingressessis en una misteriosa secta se-
creta, quan ets pare se t’obre tot un món ocult
a la simple vista dels mortals sense descen-
dència. I no em refereixo només a la versa-

tilitat de les tovalloletes humides –que també–, sinó
al dolor que pots arribar a sentir en músculs que no
eres conscient que tenies o el mal que causa veure pa-
tir el teu fill, encara que sigui intentant obrir la tapa
del iogurt.

El teu fill cau a terra i a tu et fa mal el cos sencer.
Ell plora i tu sents com se t’asseca l’ànima. T’enganya
i et preguntes qui de la família de la teva parella li deu
haver ensenyat a mentir. Suspèn un examen i t’ima-
gines mantenint-lo tota la vida perquè és massa soca
i mai arribarà a tenir una feina
digna. I així tot.

Llavors, quan creus que l’a-
claparadora motxilla de la pa-
ternitat no admet més insegu-
retats, l’apuntes a jugar a futbol
confiant que així ell espavilarà
i tu podràs descansar una esto-
na i, de sobte, aprens una nova
lliçó parental: si el nivell de joc
del teu fill està per sota de la
mitjana, ja pots anar contra-
ctant un bon psicòleg perquè ve-
nen corbes.

Els personatges més ca-
brons d’El senyor de les mos-
ques et semblaran Teletubbies
comparats amb alguns com-
panys d’equip del teu fill si
aquest no està fi passant-la,
xutant a porteria o tallant l’atac dels rivals. I tot es
converteix en un cercle viciós en el qual el teu fill
encara té més desencerts perquè l’incomoda la pres-
sió dels companys, i l’equip actua com si ell no es-
tigués al camp o fent-li evident, un cop més, les se-
ves mancances com solen dir-ho els nens: xisclant
i sense gaires pal·liatius.

I, quan arribes a aquest punt, et preguntes: “Què
està fallant, a part del meu fill enviant la pilota a la gra-
deria quan apunta a porteria?” Perquè, d’acord, la ge-
nètica és la que és i segurament el meu fill ho tindrà
complicat per fitxar, ja no pel Barça, sinó ni tan sols
per la Unió Esportiva de la Palma de Cervelló, però
on ha anat a parar l’esperit d’equip, la solidaritat i l’a-

prenentatge en valors? Ens omplim la boca parlant de
team building a la feina i d’educació per projectes a
l’escola, però després uns xiquets agafen una pilota
i passem del bonisme a competir en una mena de Mad
Max a vida o mort.

D’acord que els nens han d’aprendre a gestionar
les emocions i ser conscients de les seves limitacions
en determinats àmbits de la vida, però no podem
pretendre que la mateixa criatura que rep a l’esco-
la una educació endolcida com si visqués a la ciu-
tat de Haribo, després, a l’hora de practicar un es-
port, aprengui a apanyar-se sol com un petit Tarzan
enmig de la selva, a base d’anar adquirint skills en-
tre garrotada i garrotada.

Al futbol infantil hi ha molta pressió, no només dins
del camp, sinó també a les grades i a casa, possible-
ment perquè estem idolatrant en excés als “Messis”
de la vida i deixem a les fosques qualsevol altre nivell
de joc que quedi sota la categoria de crac. Massa so-
vint es veuen al final dels partits bons jugadors que
consideren que no han estat a l’altura plorant com si
els haguessin robat la Nintendo i pares hiperventilats
escridassant els nens com si s’estiguessin jugant la fi-
nal de la Champions.

El tutor de joc hauria de fer honor al seu títol i, a
més d’aplicar el reglament, caldria que estigués atent
als excessos dins i fora del camp, contribuint a cons-
cienciar en el valor de l’esport més enllà dels resultats,

reforçant les pràctiques positives i tallant d’arrel qual-
sevol jugada antiesportiva, a més de parar els peus als
espectadors que, en lloc d’animar els jugadors, els cri-
tiquen o els insulten, com va passar fa poc en un par-
tit d’infantils a Sant Andreu, quan un home ja pelu-
det de 49 anys va cridar “mono” a un jugador negre
de 12 anys.

Per la seva banda, l’entrenador o tutor esportiu
hauria de combinar disciplina amb comprensió, fo-
mentant especialment el joc en equip, fent que la pi-
lota rodi entre les cames de tots els jugadors, i no
ideant alineacions resultadistes i sistemes de joc al
servei dels golejadors. La figura del preparador, per
tot el que representa de cara als xavals, que són enor-

mement suggestionables, pot
esdevenir un magnífic model
formant-los en tots els sentits:
estratègia, tàctica i picardia,
però també companyonia, em-
patia i fair play.

Possiblement, un dels pro-
blemes que hi ha amb alguns en-
trenadors de futbol infantil és
que són persones molt joves
que, per sort, han superat les
proclames dels místers d’abans
–“que no passi la pilota, però, si
passa, que no passi el jugador”–
, però, per contra, els falta ca-
ràcter i experiència. Tenen mol-
ta tècnica, però poca psicologia
a l’hora d’identificar i corregir
conductes discriminatòries o
diferenciar entre passió i ob-

sessió pel joc. I, al camp, en lloc d’esperonar l’equip
i protestar les errades dels àrbitres, es passen el par-
tit amb les mans a la butxaca, mirant de reüll el mò-
bil i xiuxiuejant com C. Tangana al jugador que els
queda més a prop.

Sort dels pares motivats que graven les jugades
i utilitzen el mòbil com a VAR. Perquè els pares
som polivalents –com les tovalloletes humides–
i, al futbol, fem alhora de representants, patroci-
nadors, coachs, conductors, massatgistes, jutges
de línia i hooligans. I, fins i tot, n’hi ha que actu-
en com a influencers als grups de WhatsApp, fent
punts per si el Gerard Piqué es treu de la màniga
una Kings League Junior.

Les millors
perles

Un dromedari a la Jonquera. No és un títol d’una pel·lícula
de dubtosa qualitat, és un fet que va tenir lloc fa uns dies,

quan l’animal es va escapar d’una finca del Pertús juntament
amb diversos bous i va provocar un accident a l’N-2. 

Set agents de la Policia Nacional protagonitzen una
baralla en un bar del Born. Tal com ha avançat RAC1, els

policies anaven beguts i estaven molt molestos perquè els
cambrers parlaven italià i ells es pensaven que era català.

Tots tenim un calaix on hi ha objectes dels quals enshauríem d’haver desfet fa temps. En el cas d’una dona
barcelonina, l’objecte en qüestió era una bomba: una granada
del seu difunt marit que la policia va haver de desactivar.

Un vídeo del dalai-lama fent un petó als llavis a un nen i
demanant-li que li llepi la llengua ha esgarrifat el món

sencer. Després del rebombori, el líder espiritual s’ha
disculpat. Sembla que cap religió se’n salva.

LA FOTO

per Víctor Porres

Cracs i catacracs al futbol infantil

Maria Asmarat/ACN
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@twilightkid: Treballar en un diari té coses
surrealistes com que el mateix dia hagis d’es-
criure l’obituari de Sánchez Dragó i entrevis-
tar Tarantino. Dilluns de Pasqua inoblidable.

@Jessicadelmoral: Paelles per a 1 ja. Soc
al Delta sola i l’única opció que tinc és
preguntar al desconegut de la taula del
costat si ell també vol arròs de cranc blau.

@Modgi: Això passa quan demanes perdó
un dia per una cosa per la qual no t’havies
de disculpar. A partir de llavors, exigiran que
demanis perdó sempre, per tot, a qualsevol.

Flaixos

La clau

Encara que aquesta paraula, encunyada el
1968 pel psiquiatre nord-americà Robert
Butler i utilitzada per definir i visibilitzar la dis-
criminació que pateixen les persones d’edat

avançada, no l’he trobat a cap diccionari, és un terme
molt utilitzat actualment, ja que es refereix als este-
reotips, prejudicis i discriminacions contra les perso-
nes grans, la qual cosa afecta de forma negativa la sa-
lut d’aquest col·lectiu.

La crisi del coronavirus ha tingut una forta reper-
cussió en les persones grans. L’elevat nombre de
morts és impactant: 35.174 persones han mort per la
covid a les residències, un 30% del total de morts a l’Es-
tat espanyol. 

Si bé són moltes les denúncies presentades i és for-
ta la demanada d’una investigació sobre el que va pas-
sar a la majoria de residències, especialment a les pri-
vades concertades, encara pendent de resposta, tothom
sap que es van vulnerar la dignitat i els drets de les per-
sones grans internades en aquests centres assistencials
a causa del tracte vexatori i de la manca d’atenció que
van rebre la majoria, possiblement per falta de personal
qualificat i de directrius de les autoritats.

És cert que el paradigma més conegut ha estat el de
la Comunitat de Madrid. No és d’estranyar, si tenim en
compte el menyspreu i l’abandonament dels serveis pú-
blics per part de l’estrafolària presidenta Isabel Díaz
Ayuso (PP), molt interessada i preocupada per enfor-
tir els serveis privats amb diners públics. 

La pandèmia ha posat en evidència i d’actualitat l’e-
datisme existent, i ens interpel·la sobre un aspecte molt
important: el valor que donem a la vellesa en la nos-
tra societat, tenint en compte que no és un col·lectiu ho-
mogeni, fràgil o depenent, encara que hi hagi qui el con-
sideri així.

Una coneguda escriptora afirma que si anomenem
avis les persones grans les estem despersonalitzant, ja
que les estem uniformitzant. Totes les persones tenim
un nom, i és així, amb el nostre nom, com se’ns ha d’a-
nomenar.

Espanya se situa entre els cinc països més longeus
del món. Una de cada cinc persones té més de 65 anys,
i el 3,5% tenen més de 85 anys. El 2021, l’esperança de

vida a Espanya va ser de 83,1 anys: 85,8 anys per a les
dones i 80,2 anys per als homes, i la tendència ascen-
dent és clara. 

Fa 30 anys, el 1991, l’esperança de vida de les do-
nes espanyoles era de 80,5 anys i la dels homes de 75,5
anys. Aquests cinc anys guanyats a la vida són, prin-
cipalment, anys amb bona salut. S’ha endarrerit l’edat
d’inici de discapacitat i vivim menys anys en situacions
de dependència.

Segons dades de l’INE, el 19% de la població espa-
nyola té 65 anys o més. Això són una mica més de nou
milions de persones, de les quals més de cinc milions
són dones i només quatre són homes.  

Actualment, tractem les persones grans en funció
de la seva edat i a partir d’aquí ens relacionem amb
elles, i en la majoria dels casos ho fem amb una acti-
tud paternalista.

Encara que l’edat només és una dada, com diria Yo-
landa Díaz, ministra de Treball i Economia Social i vi-
cepresidenta segona del govern central, aquesta dis-
criminació i menyspreu afecta més les dones, sobretot
perquè elles són més longeves. 

Mentre que els homes maduren, les dones enve-
lleixen. Quin disbarat!

Per això hem d’aprendre a respectar la diversitat i
la llibertat de tots i cada un dels grups de població, ja
que està comprovat que la discriminació per motius d’e-
dat té conseqüències greus per a la salut, el benestar i
els drets humans de totes les persones.

Hem de valorar com un dels assoliments més im-
portants de la nostra societat la possibilitat de viure més
temps. Una vida llarga ha de ser considerada un recurs
valuós del qual totes les persones ens podem benefi-
ciar i gaudir.

Per aconseguir-ho, cal donar valor a la vellesa, er-
radicant l’edatisme i els estereotips que homogeneïtzen
i discriminen les persones grans, i potenciar un bon
envelliment, amb bones condicions de vida i de salut
i garantint la inclusió i la participació social, així com
unes bones cures i uns tractes dignes fins al final de
les nostres vides. Tot això ha de ser una responsabi-
litat de tothom per garantir i respectar el dret a viure
amb dignitat.

Hem d'aprendre a
respectar la diversitat i la
llibertat de tots i cada un
dels grups de població, 
ja que està comprovat 
que la discriminació 
per motius d'edat 

té conseqüències greus
per a la salut, el benestar 

i els drets humans 
de totes les persones

“

“
per Pedro Jesús Fernández

L’edatisme
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Xavier Trias té un magnetisme in-
qualificable. Dilluns 27 de març,
l’alcaldable de Trias per Barcelo-
na va participar en el cicle de
conferències La ciutat metropo-
litana: progrés i futur, organitzat
pel diari Línia a l’Espai Línia. 

En una entrevista feta pel di-
rector editorial del diari, Arnau
Nadeu, Trias va aconseguir om-
plir la sala de gent que no va es-
catimar en aplaudiments cada ve-
gada que l’exalcalde deia alguna
cosa que els agradava o que els
feia riure. Trias té un magnetis-
me que connecta amb un sector
de la població que veu en Ada Co-
lau el seu gran adversari. De fet,
durant la conversa, l’exalcalde
no va amagar la seva animad-
versió cap a la líder dels comuns. 

L’estratègia de polarització
amb el llegat de Colau és clara, una
aposta que també es practica des
de l’altra banda per part dels co-
muns. Caldrà esperar als resultats
del 28 de maig per veure si els ha
funcionat. Sigui com sigui, Trias es
veu guanyador. “No em crec les
enquestes”, va apuntar. “S’equi-
voquen, perquè vaig molt millor
del que diuen”, va afegir. Riallada
i conseqüent aplaudiment del pú-
blic. La conversa havia començat.

Segons va assegurar Trias,
aquestes seran les darreres elec-
cions a les quals es presentarà, i
certament es nota. La manca de lli-
gams que ja no li genera el fet d’ha-

ver de pensar en el seu futur po-
lític va fer que Trias es pogués
mostrar desinhibit. “Si guanyo, bé,
però si no, em jubilaré i la meva
dona llançarà coets”, va dir ar-
rencant més somriures del públic.
És per aquest motiu que de vega-
des podria semblar que Trias no
mesura les paraules, però en re-
alitat la seva contundent aposta
per desbancar Colau no té fissures. 

“Quan vaig pel carrer em fixo
en el que em diu la gent, i n’hi ha
molta que està molt enfadada
amb Colau i que vol un canvi”, va
explicar per afegir que aquest
canvi és ell. “Collboni ha governat
amb Colau i Maragall es mor de
ganes de fer-ho”, va afirmar. “Soc
l’única alternativa, i espero que la
gent ja estigui vacunada del que
pot passar si no guanya la meva
candidatura”, va avisar.

Malgrat l’atac directe a tots els
seus oponents, Trias és conscient
que l’aritmètica electoral ofereix un
panorama molt dividit en el qual
caldran pactes per poder dirigir la
ciutat. “El problema no és guany-
ar les eleccions, sinó governar, i per
poder-ho fer cal guanyar bé”, va
apuntar. Així, preguntat per les
possibles aliances després del 28
de maig, Trias va assegurar que
pot pactar amb el PSC i amb
ERC, però en cap cas amb Colau.

L’ANTAGONISME AMB COLAU
Al cinema n’hi diuen personatge
fantasma. Es tracta d’aquell pro-
tagonista que no apareix durant
tota la pel·lícula, però al voltant del
qual gira la trama. A l’entrevista a
l’Espai Línia hi van participar

Trias i Nadeu. Malgrat això, pràc-
ticament tota la conversa va tenir
Colau com a convidada fictícia. 

Trias va atacar-la durament pel
seu projecte urbanístic de superi-
lles. Preguntat per Nadeu sobre si
tiraria enrere les que ja estan en
marxa, va contestar que “no se sap
ni quines estan en marxa”. “A
més, n’hi ha moltes que són sim-
ples peatonalitzacions”, va afirmar.
Alhora, es va mostrar molt en
desacord amb un plantejament
que considera que va contra la mo-
bilitat. “Abans Barcelona era una
ciutat on era fàcil moure’s, però ara
la gent de la rodalia no vol venir-
hi perquè diuen que és una ciutat
incòmoda”, va remarcar l’exal-
calde. Això, va dir Trias, és un pro-
blema que afecta directament
l’activitat econòmica, la qual, se-
gons el seu parer, és “l’única ma-
nera de lluitar contra la pobresa”.
En aquest sentit, el candidat va
prometre “una ciutat més fluida”.

No obstant això, Trias sap
que la seva argumentació pot te-
nir detractors si es porta al terre-
ny del medi ambient. Per això, va
dir que “afirmar que els cotxes ge-
neren el canvi climàtic no té sen-
tit”. “El canvi climàtic es produeix
per molts altres factors”, va afegir.
Així mateix, el candidat va asse-
nyalar que cal fer “una aposta pel
cotxe elèctric”. Alhora, Trias va as-
segurar que els anomenats eixos
verds tenen derivades que ningú
contempla. “Quan planten certs
arbres haurien de vigilar, per-
què hi ha molta gent que pateix
pel pol·len”, va dir mentre bona
part del públic l’aplaudia de nou.

ELS TEMES DE TRIAS
Els models de ciutat de Trias i de
Colau són antagònics. Això que-
da clar, per exemple, en la visió del
turisme. “Les Olimpíades van ser
una benedicció, i no entenc per
què el PSC no en fa bandera”, va
dir l’exalcalde tot referint-se al mo-
ment en què Barcelona va esde-
venir un referent internacional per
als viatgers. Sigui com sigui, Trias
no va amagar que la ciutat té un
problema en aquest àmbit, i per
això la seva aposta implica fer una
promoció de la ciutat que atregui
“un turisme que s’allunyi del vi-
sitant low cost, de borratxera,
prostitució i marihuana”.

L’atac cap a l’alcaldessa va con-
tinuar en la qüestió de la neteja.
Aquí Trias va ser contundent quan
va afirmar que “l’única persona que
pensa que Barcelona està neta és
Colau”. A més, l’exalcalde va dir que
no es creu els arguments que es-
grimeixen des del govern munici-
pal per justificar un sentiment de
brutícia força compartit per la ciu-
tadania. Es referia al relleu de
l’empresa que gestiona el contra-
cte de neteja i que, segons el govern,
és el motiu pel qual hi ha hagut pro-
blemes en aquest àmbit. “Perquè la
ciutat estigui més neta cal més ci-
visme i netejar més”, va resumir.

Trias es mou amb facilitat pels
temes d’ordre i el seu públic aplau-
deix el seu punt de vista. Es va veu-
re clar pel que fa a la seguretat.
Quan Nadeu li va preguntar per
aquesta qüestió, l’exalcalde va fer
un somriure carregat d’intenció i
el públic va esperar impacient la
resposta a un tema que genera pre-

ocupació. “Quan vaig deixar de ser
alcalde, només un 3% de la po-
blació pensava que teníem un
problema de seguretat”, va dir
després de recordar que actual-
ment més del 20% de la població
té percepció d’inseguretat, tot i que
els nivells de delictes són més
baixos que el 2019. Per a Trias, el
remei a aquest problema és una al-
caldia forta. “Això no vol dir més
mà dura, sinó més autoritat i
prestigi”, va afirmar. “L’alcalde
és el responsable de la seguretat i
ha de seure amb la Guàrdia Ur-
bana”, va apuntar. “Estarem fotuts
si continuem tenint una alcaldes-
sa que creu que les forces de se-
guretat són forces de repressió”, va
afegir. En aquest sentit, segons
Trias, cal més policia, però també
que els responsables polítics tin-
guin més i millor comunicació
amb els cossos policials. Una si-
tuació que, a parer seu, no s’ha pro-
duït en els dos darrers mandats.

“LA GUERRA DE L’AIGUA”
I resseguint aquest fil, i en un mo-
ment de sequera com l’actual,
Trias també va voler apuntar que
la ciutat, si no hi hagués “una gu-
erra de l’aigua entre Colau i Aigües
de Barcelona”, tindria un millor
sistema per fer front a la situació.
“És una barbaritat, perquè no hi
ha diàleg, i per això no hem fet les
inversions que calia fer”, va con-
cloure Trias.

L’Espai Línia es va omplir amb motiu de la conversa amb Xavier Trias. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Trias: “L'únicapersonaquepensaque
Barcelonaestànetaés la senyoraColau”
Albert Alexandre
BARCELONA

Escaneja el 
codi QR per 

veure la conversa 
sencera en vídeo
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Collboni promet reformar la
rambla del Carmel si és alcalde

ELECCIONS4El candidat del
PSC a l’alcaldia, Jaume Collbo-
ni, va anunciar fa uns dies en un
acte al Carmel la reforma de la
rambla del Carmel si és escollit
a les eleccions del maig. Collbo-
ni considera que “s’ha de posar
al dia aquest espai neuràlgic del
barri i dotar-lo de tots els usos
que la ciutadania necessita”.

El candidat socialista va
avançar la proposta com a part
del seu programa electoral. Coll-
boni emmarca la proposta en el
marc de les actuacions que vol
dur a terme amb el reforç del Pla

de Barris, que passaria de 150 a
300 milions d’euros.

Així doncs, el projecte de re-
forma contempla la creació de
cinc grans espais, “des del balcó
a la boca nord: els jardins, la pla-
ça Dante, la rambla-mercat, l’a-
rena esportiva i cultural, i el
turó amb nous jocs i una gran
font”, explica el PSC.

Collboni diu que “l’objectiu és
potenciar la rambla com a espai
verd, que garanteixi l’accessibili-
tat universal i que esdevingui un
eix vertebrador de la comunica-
ció entre Horta i el Carmel”.

El centre d’economia social i
solidària es trasllada a Horta

EQUIPAMENTS4L’Ajuntament
va presentar el passat 16 de
març l’InnoBa - Ca n’Andalet, l’e-
quipament encarregat d’impul-
sar projectes d’economia social
i solidària (ESS). Fins llavors, el
centre estava ubicat a Can Jau-
mandreu, al Clot, però un cop es
va cedir l’espai a la UOC, s’ha
traslladat a Horta-Guinardó.

El nou centre liderarà un
nou eix d’innovació socioeco-
nòmica i oferirà, entre altres, ser-
veis i programes com ara asses-
sorament per a empreses i ini-
ciatives en l’àmbit de l’ESS que

aposten pel desenvolupament
sostenible, acompanyament i
formació especialitzada per a la
digitalització de l’ESS, o el Trans-
formESS, que és un programa
que fomenta el cooperativisme
entre joves.

A més, l’InnoBa també s’ha
projectat a l’exterior. Ho ha fet
potenciant les col·laboracions
amb projectes europeus, teixint
llaços amb el continent africà i
impulsant l’emprenedoria.

Amb tot, les accions fetes a l’e-
quipament formen part del Pla
d’impuls de l’ESS del consistori.

Foto de l’equip del PSC durant l’acte fet al Carmel. Foto: PSC

Natura | L’Hort d’en Tomàs continuarà a Montbau
L’Hort d’en Tomàs, que estava en perill de ser desnonat, finalment es
quedarà a Montbau després que el 27 de març l’entitat que el gestiona

signés un acord a quatre bandes per cedir la seva gestió a la UB.

TURISME4Només cal fer una cer-
ca ràpida a TikTok, una de les apli-
cacions més de moda entre els jo-
ves d’arreu del món, per entendre
com veuen les bateries antiaèries
del Turó de la Rovira els turistes
que venen a Barcelona. Escrivint
“bunkers barcelona” en el busca-
dor d’aquesta xarxa social, la pan-
talla s’omple de vídeos que convi-
den a visitar aquest lloc “impres-
cindible” de la ciutat. “DJ every
Sunday at 18:30” o “sunset picnic
in Barcelona” són alguns dels
plans que recomanen els tiktokers
internacionals. Fins i tot un d’ells,
un tal Justin Murphy, assegura que
“cada nit hi ha una festa en aquests
búnquers abandonats amb vistes
a tota Barcelona”.

“Abandonats”, precisament,
és com se senten els veïns d’a-
questa zona. És el cas de Fran Ber-
nal, que viu al carrer Marià La-
bèrnia, el més afectat per aquesta
situació juntament amb Labèrnia
i Mühlberg. “Ja fa dotze anys que
estem així. Tot va començar fa més
d’una dècada i va anar in crescen-
do fins a tocar sostre el 2018.
Amb la pandèmia va frenar, però
tot apunta que aquest 2023 recu-
perarem el volum de turisme”, as-
segura Bernal, que viu a tan sols
uns metres del focus del problema.

El cert és que, en les últimes
setmanes, les festes il·legals han es-
tat una constant al Turó de la Ro-
vira. I els veïns n’estan farts. És per
això que han decidit organitzar-se
amb més força i han impulsat el
Consell de Carrers del Turó de la
Rovira i el Carmel, del qual Bernal
és un dels portaveus. Aquesta pla-
taforma ja ha convocat diverses
protestes i va mostrar el seu des-
contentament al darrer Consell de

Barri del Carmel d’aquest mandat,
el passat 28 de març.

En la mateixa sessió, la regi-
dora del Districte, Rosa Alarcón, va
admetre que hi ha “una pressió tu-
rística insuportable a la zona” i es
va comprometre a intentar elimi-
nar les bateries antiaèries de les gu-
ies turístiques, una mesura en la
qual els veïns no confien gaire. A
més, va anunciar el reforç del
control policial en aquesta àrea.

L’ORIGEN I LA SOLUCIÓ
“Fa dotze anys que l’Ajuntament va
posar el Turó de la Rovira en el
punt de mira, però només a nivell
turístic. No hi ha hagut cap actua-
ció de millora de la vida de la gent
en tot aquest temps”, considera
Bernal. Per a aquest veí, part del
problema va començar amb el
triomf de la idea que calia “des-
centralitzar” el turisme. Amb
aquest criteri, segons ell, van de-
rivar el turisme que ja no podia as-
sumir el centre de la ciutat a “bar-
ris humils”. “És clar, com l’havien
de portar al Putxet o a la Bonano-
va?”, es pregunta, irònicament.
Així, denuncia que durant aquests
anys hi ha hagut “barra lliure” en
zones com el Turó de la Rovira.

Pel que fa a les possibles solu-
cions, la que ja ha posat en marxa
el consistori és el tancament noc-
turn de les bateries antiaèries,
una mesura que no convenç tots
els veïns. Al Consell de Carrers del
Turó de la Rovira i el Carmel no
han definit un posicionament con-
junt al respecte, però sí que la-
menten la manca d’un estudi “a
fons” i d’un debat veïnal, tal com
assenyala Bernal. 

D’altra banda, aquest portaveu
alerta que, quan es faci efectiu el
tancament del Turó de la Rovira a
les nits, l’activitat es desplaçarà als
altres turons. De fet, ja s’han re-
gistrat grans festes al Turó del
Carmel. Amb tot, Bernal veu clar
que la solució passa necessària-
ment pel “decreixement turístic”. 

MÉS ENLLÀ DEL TURISME
Malgrat que el mal més evident del
Turó de la Rovira actualment és la
massificació turística, els veïns
recorden que n’hi ha molts més,
com l’amenaça d’enderroc que
plana des de fa dècades sobre
300 habitatges, les mancances
en transport públic o la presència
d’amiant. “És una bateria de pro-
blemes”, conclou Bernal.

Turistes aplegats als búnquers del Carmel un capvespre. Foto: Anna Utiel

El veïnat del Turó de la Rovira
diu prou:“Ja són 12 anys així”
» Les festes de turistes són una constant a les bateries antiaèries
» Els veïns de la zona s’han organitzat per denunciar la situació
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La història de com la jus-
tícia s’ha convertit en
una arma política co-
mença lluny de casa nos-

tra i ja té més de mitja dècada.
Concretament, ho fa a Llatinoa-
mèrica els anys 70. En plena gu-
erra freda, els Estats Units van pro-
mocionar nombroses dictadures
militars per enderrocar governs
d’inspiració socialista a tot el con-
tinent. Eren els anys del món bi-
polar, i la que amb la caiguda del
mur de Berlín seria la primera po-
tència mundial no volia tenir, al
que anomenava el seu “pati del
darrere”, cap país proper a la
Unió Soviètica. El 1991, l’URSS es
desintegrava i el món en tensió
desapareixia. Els EUA havien
guanyat i no tenien la necessitat
d’imposar la seva doctrina arreu.
O potser no va ser així? 

A partir del segle XXI, segons
algunes veus, com la del jurista
José Antonio Martín Pallín, la
primera potència mundial va co-
mençar a fer servir altres estratè-
gies, com la guerra judicial: “Com
és conegut, es tracta d’una engi-
nyosa creació dels serveis d'in-
tel·ligència dels Estats Units amb
el propòsit de substituir la seva po-
lítica tradicional de cops militars
per la utilització del dret com a
arma per enderrocar i fins i tot
empresonar polítics”. El cas més
paradigmàtic d’aquest modus
operandi va ser al Brasil, on el
2017 el jutge Sergio Moro va con-
demnar Lula da Silva a més de 9
anys de presó per corrupció. El
que un any després seria ministre
de Justícia del president d’extre-
ma dreta Jair Bolsonaro ha estat
denunciat per la seva relació amb
els Estats Units, on es va formar
com a jutge, i per imputar falsa-
ment Lula da Silva per impedir la
seva reelecció el 2018. A més, el
procés va anar acompanyat d’una
forta intoxicació mediàtica.

Sigui com sigui, aquestes tàc-
tiques que mesclen judicialització
de la política i desinformació s’han
reproduït en altres països de l’A-
mèrica Llatina i són cada vegada
més freqüents a casa nostra. Ho
hem vist durant el procés inde-
pendentista, però també a la po-
lítica municipal. 

EL CAS BARCELONA
Podem afirmar que hi ha una re-
lació directa entre aquelles tàcti-
ques americanes i la judicialitza-
ció de la política local? L’exregidor
de Barcelona en Comú, doctor
en Arquitectura i autor del llibre
Lawfare urbano. Ofensiva judicial
contra la Barcelona de Ada Colau,
Josep Maria Montaner, conside-
ra que és difícil de dir. “No m'a-
treviria a assenyalar que hi hagi va-
sos comunicants entre el fenomen
a Llatinoamèrica i el que passa
aquí. Simplement crec que s'ha vist
aquesta tàctica com un recurs
nou i, en el cas concret de Barce-
lona, la utilització de la via judicial
per frenar transformacions ha es-
tat clara”, apunta.  

“Sobretot en els quatre últims
anys s’han multiplicat les accions
judicials contra l’Ajuntament”, de-

talla. En total, en el darrer mandat,
Colau i els seus regidors han rebut
15 querelles penals interposades
per fons d’inversió, empreses pri-
vades o grups de pressió privats en
els temes més controvertits que l’al-
caldessa ha posat sobre la taula, és
a dir, turisme, habitatge o remu-
nicipalització de l’aigua. “Els lob-
bies, que ja no poden incidir com
ho feien abans en el poder muni-
cipal, intenten paralitzar l'acció
de govern per la via penal i també
amb demandes contencioses ad-

ministratives”, considera Monta-
ner. “A l’Ajuntament, els mateixos
funcionaris estan saturats i deses-
perats per la quantitat de casos que
els arriben”, afegeix.

Val a dir que, normalment,
quan hi ha un desacord amb la
gestió d’un ajuntament s’utilitza
la via contenciosa administrativa,
que és la que dirimeix els con-
flictes amb l’administració. La
via penal es reserva per a casos en
els quals es busca que les perso-
nes imputades paguin una pena

que pot acabar sent de presó.
Per això, resulta sorprenent que
aquesta segona via s’hagi convertit
en un recurs habitual.  

Per al president de l’Observa-
tori DESC i doctor en Dret, Marc
Aparicio, hi ha “un augment des-
mesurat de denúncies”. “S'utilit-
zen per boicotejar i bloquejar l’ac-
ció política, i la majoria tenen
una base jurídica gairebé inexis-
tent”, afirma. De fet, 9 de les 15 de-
mandes penals al govern munici-
pal ja han estat arxivades.

Alhora, Aparicio explica que
aquesta estratègia necessita la
maquinària mediàtica per fun-
cionar. Les anomenades fake
news amplifiquen demandes i,
per això, el nombre de denúncies
penals ha augmentat, ja que a di-
ferència de les administratives, que
es resolen sovint per escrit, aques-
tes obliguen el polític a anar físi-
cament als jutjats. “Així els de-
nunciants aconsegueixen la foto
que volen”, afirma Aparicio. Com
apunta Montaner, això fa que “la

En la guerra judicial, una de les armes és portar l’enemic polític davant la justícia mitjançant la via penal. Foto: Departament de Justícia

L’anomenada guerra judicial va néixer lluny de les nostres fronteres. Tot i això,
actualment és una estratègia política que s’ha consolidat i que podem trobar
també en l’àmbit local. Resseguim alguns dels casos més notoris que

han tingut lloc a la regió metropolitana en els darrers anys.

Política i justícia:
una relació tòxica

El reportatge del mes
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n El cas del Prat de Llobregat és,
potser, el millor exemple metropolità
per explicar com la justícia i la política
constitueixen, de vegades, una rela-
ció tòxica. En aquest municipi, Ciuta-
dans ha presentat durant el darrer
mandat 11 denúncies penals. A més,
ha fet un nombre de peticions d'infor-
mació a l’Ajuntament quasi inquanti-
ficable. El que segons Jordi López, re-
gidor de la formació i promotor de les
denúncies, és una mesura per “acabar
amb l’amiguisme”, des de fonts muni-
cipals es veu com una guerra judicial
en tota regla. “Fa servir aquesta tàcti-

ca per paralitzar l’activitat de l'Ajunta-
ment”, diuen des del consistori. “L'es-
tratègia implica denunciar-ho tot
amb l'objectiu d’aconseguir un titular
a la premsa, encara que després les
denúncies s’acabin arxivant”, afegei-
xen. De fet, la majoria de querelles no
han tingut recorregut.  

Les mateixes fonts municipals as-
senyalen que aquesta estratègia hau-
ria de considerar-se una forma de
corrupció, perquè té un cost per als
ajuntaments. “Es gasten recursos pú-
blics en contractació d'advocats i en
temps perdut pels funcionaris", re-
marquen. De fet, quantifiquen la des-
pesa en advocats especialitzats per
contestar els requeriments de Jordi

López en més 27.500 euros només
durant l'any 2022.

L’opinió del regidor és als antípo-
des. “Quan vam entrar a l’Ajuntament
vam veure coses estranyes i, de fet, el
jutge considera que hi ha hagut
greus irregularitats, però no un delic-
te penal”, diu. Per a ell, la gran quanti-
tat de denúncies que el seu grup ha
posat “no és cap guerra judicial”.
“Tinc la consciència molt tranquil·la...
Hem avisat moltes vegades”, afirma.

Sigui una estratègia o una fisca-
lització del poder legítima, el cert és
que qui pateix els estralls de la judi-

cialització de la política són els treba-
lladors del consistori. Tot i que ja s’ha
prejubilat, Manuel Palenzuela va
viure de prop el cas. Ell era cap de la
secció de personal del Prat fa dos
anys i recorda com les peticions d’in-
formació eren constants. “Atendre-
les és el que toca, òbviament, però
en el cas d'aquest regidor en rebíem
cada setmana una o dues", explica.
Això feia que la seva feina i la del seu
equip es tornés impossible. "Hi havia
molta tensió i estrès, i vam arribar a
pensar que volia fer col·lapsar l’Ajun-
tament", rememora. "Arribes a tenir
por d'haver fet alguna cosa mala-
ment, però nosaltres sempre vam te-
nir molta cura", conclou. 

Onze denúncies

ciutadania, quan veu que un po-
lític ha estat imputat, desconfiï de
les institucions”. 

EL CAS TRIAS
Potser un dels casos més emble-
màtics de guerra judicial és el que
va patir Xavier Trias. “Les prime-
res mostres d’aquest fenomen van
arribar amb la persecució de l'in-
dependentisme”, afirma algú tan
poc sospitós de simpatitzar amb el
partit de Trias com Montaner.
L’exalcalde de Barcelona va ser
acusat, en un informe policial del
2014 –poc abans de la consulta del
9N i de les eleccions municipals–,
de tenir uns 13 milions d’euros a
Andorra en un banc suïs. El diari
El Mundova trucar-li un dia abans
de publicar la notícia i ell va asse-
gurar que es tractava d’una infor-
mació falsa, i que si sortia a la llum,
denunciaria el mitjà. 

“Les mentides eren tan grosses
que el compte no corresponia
amb el de cap banc suïs i el nú-
mero de compte que deien que jo
tenia al Banc de Santander també
era fals”, recorda l’actual candidat
a l’alcaldia de Barcelona en decla-
racions al Línia. “Em vaig moure
bé i el banc va publicar una infor-
mació dient que tot era mentida”,
recorda. Finalment, la Fiscalia
Anticorrupció li va donar la raó i

va arxivar la demanda, però quan
rememora aquella guerra bruta,
que en aquest cas es va iniciar des
del Ministeri de l’Interior espany-
ol, es mostra decebut. “Encara
ara em costa imaginar que perso-
nes amb les quals havia tingut una
relació afectuosa, com Jorge Fer-
nández Díaz o el president Ma-
riano Rajoy, siguin capaces de fer
aquesta operació per acabar amb
l'independentisme”, considera. 

Tot i que diu que allò no el va
afectar personalment, assenyala
que en l’àmbit polític la informa-
ció el va desgastar. “Vaig perdre
unes eleccions, però no només per
aquest cas, sinó també perquè
Convergència va decidir fer-se
l'harakiri”, conclou. 

EL CAS DE L’AIGUA
La guerra judicial no només es
produeix a Barcelona, sinó que
afecta diversos municipis metro-
politans que es plantegen remu-
nicipalitzar l'aigua. “És indubtable
que des de fa sis o set anys, Aigü-
es de Barcelona ha creat una es-
tratègia de litigi permanent per
evitar perdre el monopoli de les
concessions”, afirma Lluís Baste-
iro, de l'Associació de Municipis i
entitats per l'Aigua Pública
(AMAP). “Qualsevol intent d'a-
questa mena, però també una

Amb les querelles
penals, els denunciants
aconsegueixen 
la foto que volen,
perquè aquesta via
obliga l’imputat 
a anar a declarar  
als jutjats

pujada de tarifes o peticions d'in-
formació que l'AMB ha fet a l’em-
presa, acaba als tribunals con-
tenciosos administratius”, diu.
Segons el seu parer, l'objectiu és
desgastar els ajuntaments, alguns
dels quals, per la seva dimensió, no
tenen recursos per afrontar el
cost que suposa un enfrontament
als tribunals, i així fer que en l’i-
maginari polític la remunicipalit-
zació s’entomi com una cosa ga-
irebé impossible. 

En aquest sentit, Aparicio afir-
ma que per engegar una guerra ju-
dicial “calen recursos, i són les
grans empreses qui els tenen”. Per
altra banda, segons relata Basteiro,
“ha estat sobretot amb l'arribada del
nou govern municipal a Barcelona
i d'ençà que l'AMB ha intensificat
el seu rol de regulador que Aigües
de Barcelona ha entrat en una lò-
gica de judicialització constant".

EL CAS DE MOLLET
Però fins i tot en la política més
quotidiana hi ha exemples de
com la justícia pot enfangar-ho
tot. Aquest és el cas de Mollet del
Vallès, on durant gairebé mitja
dècada l’alcalde Josep Monràs,
del PSC, i el líder de l’oposició
Oriol López, d’ERC, van embar-
rar-se en un serial judicial que ha
acabat amb els dos absolts. 

El 2018, López va ser citat a de-
clarar per calúmnies i injúries
contra l’Ajuntament i l’alcalde. El
regidor havia afirmat que hi havia
indicis de delicte en dues adjudi-
cacions urbanístiques impulsades
pel govern socialista: una que ne-
gava a una mesquita establir-se al
centre de la ciutat i una altra en què
el consistori cedia uns terrenys a
Decathlon. Alhora, López qualifi-
cava d’obscures les actuacions i
considerava que el segon cas res-
ponia a un “intercanvi de favors”.
Prèviament, però, el 2016, ERC ha-
via portat als tribunals Monràs i el
consistori pel cas de la mesquita.

“El meu va ser un judici polí-
tic. Es volia callar i destruir l'opo-
sició amb la connivència de la Fis-
calia”, diu López anys després.
Tanmateix, en la sentència judicial
absolutòria s’afirma que en les de-
claracions del regidor preval la lli-
bertat d’expressió. Ara, encara
que ell afirma que ha normalitzat
la relació amb Monràs, el cert és
que, com demostra aquest cas, la
guerra judicial acostuma a no
conduir enlloc. 

Xavier Trias: “Em costa
imaginar que persones
amb les quals havia
tingut una relació
afectuosa, com
Fernández Díaz, 
siguin capaces de fer
una operació així”

El cas del Prat del Llobregat del darrer mandat 
és un clar exemple de com la política i la justícia 

no són sempre bones companyes de viatge

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El reportatge del mes
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Aliança europea en defensa
dels comerços emblemàtics

PATRIMONI4Les ciutats de Bar-
celona, París, Roma i Lisboa han
impulsat una aliança municipal
per a la protecció dels comerços
emblemàtics. Aquesta iniciativa es
va presentar el 7 de març a la I
Jornada Internacional de Co-
merç Emblemàtic en ciutats eu-
ropees, que es va celebrar a Bar-
celona, i que tenia com a objectiu
principal crear estratègies con-
juntes entre les diferents ciutats.

Durant la trobada, es va sig-
nar la ‘Declaració de Barcelona
sobre la preservació i la promo-
ció dels establiments comercials
emblemàtics’.

La declaració reconeix el pa-
per que juguen els governs locals
en el lideratge de la protecció i la
valorització dels establiments

comercials emblemàtics i re-
marca la necessitat d’elaborar
aliances a escala local amb totes
les parts implicades. 

Les quatre ciutats consideren
que s’ha de crear una carta in-
ternacional en què es determini
de manera consensuada què es
considera establiment emble-
màtic i es defineixin les diferents
tipologies amb els nivells de
protecció patrimonial i cultural
corresponents.

CAPITAL EUROPEA
D’altra banda, la Generalitat ha
aprovat una declaració institu-
cional de suport a la candidatu-
ra de Barcelona per tal de ser la
primera Capital Europea del
Comerç de Proximitat. 

Un moment de la trobada celebrada el passat mes de març. Foto: Ajuntament

ENTITATS4La Unió de Botigu-
ers del Cor d’Horta ha estrenat
nova junta després que la Fede-
ració de Comerç Cor d’Horta,
que estava formada per tres as-
sociacions de comerciants (en-
tre elles la Unió de Botiguers), es
dissolgués. Així doncs, l’entitat
continuarà fent la seva labor de
potenciar els comerços locals
del barri renovant-ne la junta. El
nou president de l’entitat és
Carles Cloquell, propietari de
la botiga de decoració que por-
ta el seu nom, i l’acompanyen
una tresorera i un secretari. 

Lola Rodríguez és la treso-
rera i explica que la Unió de Bo-
tiguers no volia deixar morir
una associació que havia perdut
molta implicació: “A la Federa-
ció trobàvem a faltar que la gent
s’involucrés i la falta de partici-
pació estava a punt de fer caure
l’entitat”.  En aquest sentit, afir-
ma que la nova junta aposta
per una major participació dels
associats: “Farem més comis-
sions on tothom pugui dir la seva
per millorar”, diu Rodríguez.

Tot i la separació de la Fede-
ració, la tresorera de la Unió de
Botiguers del Cor d’Horta expli-
ca que en la manera de fer seran
continuistes, a més d’apostar per
“la digitalització”. Però una de les
diferències que tindrà l’entitat
respecte a l’anterior unió d’asso-
ciacions és que ara no tenen seu
ni local i la gestió de l’associació

“la fa una empresa externa”, se-
gons afirma Rodríguez.

La membre de la junta acaba
dient que necessitaven “una re-
novació” i que estan “amb mol-
tes ganes” de fer bé la feina. A
més, l’entitat continuarà fent les
activitats que ja organitzaven
abans, com per exemple la Mos-
tra de Comerç al carrer.

Una peixateria al barri d’Horta. Foto: Ajuntament

La Unió de Botiguers
del Cor d’Horta es renova

Iniciativa | L’Eix Maragall engega els Jocs Florals
L’associació de comerciants va tancar el 17 d’abril les entregues del concurs
literari impulsat per persones amb problemes de salut mental. La temàtica 

és escriure sobre poesia i els premis es lliuraran el pròxim 28 d’abril.



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
15 | 

Abril 2023 líniahorta.cat



Suplement mensual

consum sostenible i de proximitata prop

Alimentació
Més d’una vuitantena de persones van
participar en la primera assemblea de
l’Acord de ciutat per l’Estratègia d’Ali-
mentació Saludable i Sostenible Barce-
lona 2030, un espai de col·laboració
publicoprivada on diverses institucions i
organitzacions de la ciutat treballen per
fer més saludable i més sostenible el sis-
tema alimentari actual. 

Les ciutats tenen un paper clau per al
canvi de model, i això és el que va desta-
car el comissionat d’Economia Social,
Desenvolupament Local i Política Ali-
mentària, Álvaro Porro, durant el seu dis-
curs de benvinguda: “Si bé els municipis
tenen poques competències per interve-
nir en el sistema alimentari, les ciutats són
grans consumidores i generadores de relat
i poden influir molt en la transformació
del sistema alimentari actual”. 

Aquesta primera trobada va servir per
explicar a totes les organitzacions adheri-
des, més d’una seixantena, com funcio-
narà l’acord de ciutat. Cadascuna d’elles
haurà de presentar com a mínim un com-
promís o declaració d’intencions per pro-
moure l’alimentació saludable i sostenible
mitjançant accions concretes. 

En paral·lel, l’Ajuntament també ha
assumit diferents compromisos per avan-
çar en l’impuls i la incorporació de crite-

ris d’alimentació saludable i sostenible en
els seus projectes i línies d’actuació. N’és
un bon exemple el projecte Alimenta, que
ha de crear un nou model d’alimentació
social que garanteixi el dret a l’alimenta-

ció de manera inclusiva i digna, basat en
una millor traçabilitat, la creació de nous
espais físics per oferir serveis d’alimenta-
ció o la garantia de sostenibilitat i salut
dels productes.     

Entre les organitzacions adherides
que ja han superat aquest segon nivell de
vinculació amb l’Acord hi ha Rezero,
Slow Food Barcelona o la Societat Cata-
lana de Pediatria. Totes tres van compar-
tir el seu compromís durant la sessió amb
propostes concretes orientades a l’acció.

Durant la reunió també es va treballar
en grup per eixos temàtics per dibuixar
els futurs espais de treball de l’Acord i es
va destacar la importància de l’educació i
de la divulgació sobre alimentació soste-
nible i, alhora, l’accessibilitat, tot reiterant
la necessitat d’un nou model universal i
accessible a tothom.  

Més de 60 entitats treballen
per un model sostenible 

Álvaro Porro: “Les ciutats
poden influir molt en 

la transformació del
sistema alimentari actual”

Sostenibilitat
Amb l’objectiu de reduir el consum inne-
cessari de plàstics als envasos alimentaris,
Mercats de Barcelona ha engegat el pro-
jecte Plàstic Zero. Aquesta iniciativa, em-
marcada en el programa Comerç Verd,
aposta per la reducció de plàstics d’un sol
ús als mercats de la ciutat i la promoció d’al-
ternatives més sostenibles i respectuoses
amb el medi ambient.  

Per conscienciar els consumidors i
clients, les pantalles informatives dels mer-
cats mostren una guia de recomanacions
per a la reducció dels envasos que inclou in-
formació sobre alternatives reutilitzables i
destaca els avantatges de substituir els plàs-

tics. La guia és especialment útil perquè no
totes les carmanyoles són apropiades. Cal
que siguin de materials aptes per a ús ali-
mentari i fàcils de netejar (per exemple, de
vidre, plàstic o metall), i que tinguin una
tapa adequada. 

Per raons higièniques, els envasos han
d’estar sempre nets, ben esbandits i eixuts, i
han d’estar lliures d’esquerdes, taques i òxid.
Quant a les bosses reutilitzables, és impor-
tant que siguin de tela, malla o silicona, que
es puguin rentar i que el consumidor les
porti netes i seques. 

Comerç Verd és un programa que té
per objectiu fomentar i visualitzar els pro-
ductes locals, de pagès, de llotja i ecològics
als mercats municipals i, alhora, consumir-
los de forma més sostenible. 

Mercats de Barcelona aposta per reduir 
al màxim el consum de plàstics als envasos
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Suplement mensual

consum sostenible i de proximitat a  pr        p

Digitalització
L’Ajuntament ha posat en marxa una línia
de subvencions d’un milió d’euros per a la
transformació digital del comerç de proxi-
mitat i la restauració dels barris de la ciutat.
L’objectiu és donar facilitats als negocis per-
què puguin adaptar-se als requisits actuals. 

Els ajuts estan enfocats tant a parades de
mercats municipals com a establiments co-
mercials individuals. En aquest segon grup
s’inclouen tallers i serveis de reparacions me-
càniques; serveis fotogràfics i audiovisuals;
copisteries i arts gràfiques; serveis de repa-
racions; agències de viatges detallistes; tin-
toreries i bugaderies; perruqueries, salons
d’estètica i bellesa; servei de menjar preparat

i càtering, bars i restaurants, i clíniques vete-
rinàries amb botiga física, a més de les boti-
gues de venda al detall.

MÀRQUETING I COMUNICACIÓ
Entre els requisits per accedir a les ajudes hi
havia el de disposar d’un local situat en planta
baixa o a peu de carrer i el de dedicar la sub-
venció a despeses vinculades a la transforma-
ció digital, com ara estratègia de negoci,
comunicació digital, màrqueting digital i ca-
nals de venda en línia i omnicanalitat. 

Tothom qui complia els requisits de la
convocatòria i volia optar a la línia d’ajuts
podia presentar la sol·licitud fins al 3 d’abril.
La documentació s’havia de presentar de
forma telemàtica a través de la seu electrò-
nica de l’Ajuntament.

Un milió d’euros per a la
transformació digital del comerç

Una gran aliança promourà
els comerços emblemàtics

EN PRIMERA
PERSONA

Unió Europea
Barcelona, París, Roma i Lisboa lideren un
gran projecte per al comerç europeu: una
aliança municipal per a la preservació i pro-
tecció dels comerços emblemàtics. Repre-
sentants de les quatre ciutats han signat el
document fundacional, la Declaració de
Barcelona, i l’han entregat a l’eurodiputat
Marcos Ros per tal que l’elevi al Parlament
Europeu. Ho han fet durant la I Jornada In-
ternacional de Comerç Emblemàtic en ciu-
tats europees, celebrada el març a la Llotja
de Mar de Barcelona.

L’objectiu dels promotors de la Declara-
ció de Barcelona és crear una carta interna-
cional que determini què es considera
establiment emblemàtic o singular i que de-
fineixi les diferents tipologies amb els nivells

de protecció corresponents, tant si ho són
per raons patrimonials (immoble, moble,
material) o culturals (creativitat). Aquesta
mateixa eina ha de servir per protegir els co-
merços dels riscos que els amenacen, deri-
vats de la viabilitat del negoci en el moment
actual, la conservació i la salvaguarda del pa-
trimoni material i immaterial, el relleu ge-
neracional, la gentrificació i la pressió
immobiliària, la bretxa digital o l’adaptació
al canvi climàtic, entre altres. 

La Declaració reconeix el paper crucial
que juguen els governs locals en el lideratge
de la protecció i la valorització dels establi-
ments comercials emblemàtics i remarca la
necessitat d’elaborar aliances a escala local
amb totes les parts implicades. Els signants
també apunten la necessitat d’impulsar me-
sures de govern i plans especials que reco-

neguin la importància d’aquests establi-
ments i contribueixin a protegir-los, con-
servar-los i fer-los valdre amb accions
polítiques que afavoreixin la viabilitat eco-
nòmica, la conservació patrimonial i el
paper comercial. Una altra de les reivindi-
cacions és que els comerços emblemàtics
participin en la cocreació de les polítiques
municipals sobre el comerç de proximitat
per garantir la seva competitivitat, avançar
en la professionalització d’aquests negocis i
també en la digitalització.

Els establiments comercials emblemà-
tics formen una xarxa de comerços amb una
llarga tradició històrica –algun d’ells compta
més de cent anys– i que reforcen, segons la
Declaració, la concepció d’Europa com a
comunitat cultural, basada en uns valors i
una història compartits. 

Jordi Arias té una botiga de tes i
d’infusions al carrer Parlament,
7, al barri de Sant Antoni, i
també és el president de l’Eix
Sant Antoni Comerç, una zona
molt bona per al comerç, però
on cal protegir més els comer-
ciants i cuidar els carrers.  

Quina és la situació del comerç
de proximitat a Sant Antoni? 
Comercialment, el barri és po-
tent. Hi ha molta oferta. La gent
fa molta vida al barri i compra
aquí. També ve gent del Poble-
sec i de l’Eixample. I tenim el
cor del mercat, que també ens
ajuda. Tot i que són temps difí-
cils, el comerç aguanta. 

El comerç resisteix, doncs?
Han tancat moltes botigues,
això és veritat. I costa molt que
n’obrin de noves, perquè els llo-
guers dels locals estan caríssims
al barri. Aquí sí que demanem
que l’administració faci alguna
cosa al respecte.  

I què es pot fer? 
Hi ha locals tancats que no es
lloguen, però tampoc abaixen els
lloguers... S’hauria d’incentivar
que la gent obri comerços, per-
què el relleu generacional està
complicat en aquest sentit. 

Què en pensa de les superilles?
Han sigut un revulsiu per a Sant
Antoni, però ara estem veient
que hi ha un excés d’ús d’aquest
espai, que necessitem més man-
teniment i més neteja. L’Ajun-
tament ha d’invertir més per
mantenir en bones condicions
aquests espais.

“La gent fa molta
vida al barri 

i compra aquí”
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Bebe-Té 

(Sant Antoni Comerç)
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El sisè tinent d’alcaldia de Barce-
lona i vicepresident de l’Àrea de
Planificació Estratègica a l’AMB,
Jordi Martí Grau, dels comuns, va
defensar a capa i espasa el govern
municipal de Barcelona. Ho va fer
dijous 16 de març en una conver-
sa amb el director editorial dels
diaris Línia, Arnau Nadeu, en el
marc del cicle de conferències La
ciutat metropolitana: progrés i
futur, a l’Espai Línia. La mà dre-
ta de l’alcaldessa Ada Colau, tot i
reconèixer-se com una persona
autocrítica, va considerar que a dos
mesos de les eleccions era moment
de treure pit de les polítiques que
han impulsat els darrers vuit anys.

És aquesta gestió la que li fa
creure que els comuns repetiran
victòria electoral el maig, tot i
que les enquestes són incertes.
“S’han de mirar amb compte,
perquè abans el vot era molt sòlid
i ara hi ha més volatilitat”, va dir
per afegir que, malgrat això, està
“convençut” que Colau guanyarà.

I d’on neix aquesta seguretat?
Segons Martí Grau, els comuns
han fet promeses que han com-
plert i ara acabaran de “solidificar
la transformació” que va comen-
çar el 2015. “Qui vulgui carrers
com el de Girona ja sap qui ha de
votar”, va afirmar el regidor.

L’enumeració de motius per
votar els comuns no va acabar
aquí. El sisè tinent d’alcaldia va as-
senyalar que la formació té un li-

deratge clar i va considerar que la
resta de forces que es presenten als
comicis no tenen un projecte al-
ternatiu de ciutat. “Quan tothom
parla de la teva agenda política, ja
has guanyat”, va dir Martí Grau.

Sigui com sigui, tot sembla in-
dicar que l’aritmètica electoral
obligarà a posteriors pactes. En
aquest sentit, el regidor es va de-
cantar per una coalició d’esquer-
res que contempli el PSC i ERC.
“L’única cosa que em preocupa és
que veig un PSC molt conserva-
dor, més conservador que el
PSOE”, va lamentar. “Em pre-
ocupa la sociovergència, perquè
aquesta és una ciutat d’esquerres
on els temes que interessen són
progressistes”, va afegir.

Martí Grau es va mostrar
molt crític amb el PSC de Jaume
Collboni i va assenyalar que no
entén “aquesta forma de fer po-
lítica intentant caure bé a l’esta-
blishment”. Per al sisè tinent
d’alcaldia, els socialistes s’estan
equivocant de camí si intenten
pactar amb Xavier Trias, de
Junts. “Els votants i les bases es
revoltaran”, va augurar per afegir
que té “claríssim” que l’exalcalde
“és el veritable adversari”.

SUPERILLES
Tots els partits de l’oposició i
també el PSC han criticat el pro-
jecte de les superilles. Martí Grau,
però, va defensar la iniciativa i va
assegurar que en la intimitat cap
dels candidats considera real-
ment tirar enrere les superilles
que ja estan en marxa. “Cap vol
posar més cotxes a la ciutat”, va

assenyalar. Alhora, va assegurar
que les superilles “tenen un efec-
te positiu sobre la salut i suposen
una recuperació de l’espai públic”.

Igualment de contundent es va
mostrar en referir-se als efectes
gentrificadors d’aquesta ordena-
ció urbana. Segons el seu parer,
l’expulsió del veïnat no s’atura
“deixant degradar la ciutat” i sen-
se intervenir en l’espai públic.
“Cal que es regulin els preus dels
pisos i nosaltres hem fet esforços
innovadors per aconseguir-ho”, va
dir el regidor per, seguidament, in-
tentar desvincular l’acció de go-
vern de l’augment dels lloguers.
“Quan una ciutat té tant d’èxit com
Barcelona, pugen els preus”, va as-
segurar. En altres paraules, Mar-
tí Grau va considerar que els co-
muns han vestit una ciutat reco-
neguda internacionalment i això
ha derivat en unes contrapartides
que ara s’han d’aplacar.

HABITATGE
El regidor no va escatimar temps
en parlar d’aquesta qüestió i en in-
tentar justificar les promeses de
Colau el 2015, quan assegurava
que només calia “voluntat política”
per acabar amb els maldecaps
que genera l’habitatge. “El pro-
blema és que el dret a l’habitatge
no està en la mateixa categoria que
el dret a l’educació o a la salut, i du-
rant anys no s’ha fet el mateix es-
forç per protegir-lo”, va considerar.
“Ciutats com Viena fa sis dècades
que fan habitatge públic, i a dife-
rència d’aquí, on Trias, Hereu o
Maragall el venien després, allà en-
cara el mantenen”, va explicar.

Així mateix, Martí Grau va
treure pit del govern de Barcelona
i va assegurar que és l’administra-
ció que més habitatge públic ha
construït. “N’hem fet més que la Co-
munitat de Madrid i la Generalitat”,
va dir. Ara bé, va reconèixer que el
de l’habitatge és un problema que
només se solucionarà en “10 o 12
anys si totes les administracions hi
dediquen el mateix esforç”.

TURISME
Com ja havia fet en altres temes,
Martí Grau va desvincular la pres-
sió turística que viu Barcelona
dels comuns. “No tenim tots els
instruments reguladors”, va dir re-
ferint-se a la Generalitat i al govern
estatal. “El cap de setmana ERC
diu que regularà el turisme en
clau d’esquerres, però dilluns ja ha
canviat d’idea”, va criticar amb con-
tundència. Certament, no és l’A-
juntament qui pot posar fre als cre-
uers, per exemple, sinó el Port de
Barcelona, actualment dirigit per
ERC. “Un creuerista consumeix
més aigua diària que un ciutadà i
no deixa res a la ciutat”, va dir el re-
gidor. Amb tot, Martí Grau no va
defugir el debat i va afirmar que
“Barcelona continuarà tenint tu-
risme, però no pot convertir-se en
una ciutat turística”.

INSEGURETAT I NETEJA
Com en qualsevol campanya elec-
toral, neteja i seguretat acostu-
men a monopolitzar el debat.
Martí Grau no va esquivar parlar-
ne, però va assegurar que les crí-
tiques per la brutícia a la ciutat
“són com el Guadiana: van i ve-

nen”. “Fins i tot alguns polítics ve-
terans diuen que quan es parla de
neteja és perquè la resta de coses
van bé”, va dir sense acabar de de-
finir si es feia seva la frase. Sigui
com sigui, Martí Grau va reco-
nèixer que hi ha hagut problemes
amb l’empresa contractada per
fer el servei de neteja. Alguns
d’ells atribuïbles al canvi de con-
tracte i altres a “la pandèmia i la
manca de peces”.

Pel que fa a la seguretat, el re-
gidor va afirmar que amb Colau
s’ha “incrementat la plantilla de la
Guàrdia Urbana, s’ha millorat la
coordinació amb els Mossos i s’ha
impulsat la policia de proximitat”.
“Cal reconèixer la bona feina d’Al-
bert Batlle en aquest sentit”, va dir.

REGIÓ METROPOLITANA
Martí Grau és un dels més pro-
funds defensors de l’anomenada
regió metropolitana. Aquesta de-
limitació territorial abraça cinc
milions d’habitants de més de
160 municipis als Vallesos, al Bar-
celonès, al Maresme, al Garraf i a
l’Alt Penedès. “Avui ens movem en
aquesta zona d’una manera que
quan jo era petit era impensable”,
va dir. “Els grans problemes que
tenim amb l’habitatge o la conta-
minació s’han d’abordar des d’a-
questa regió que l’Estatut d’Auto-
nomia ja definia a través de les ve-
gueries”, va concloure.

L’Espai Línia va acollir la conversa amb Jordi Martí Grau. Fotos: Joanna Chichelnitzky

MartíGrau: “Quan tothomparlade 
la tevaagendapolítica, ja hasguanyat”

Albert Alexandre
BARCELONA

Escaneja el 
codi QR per 

veure la conversa 
sencera en vídeo
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Esports BMX | Mia Ayats i Maya Barrios triomfen a l’European Cup de Verona
Les corredores del Catalania Team i que s’entrenen al circuit de BMX d’Horta van destacar a l’European
Cup de Verona, celebrada els passats 18 i 19 de març. Mia Ayats es va imposar en la primera i la segona
jornada en categoria femenina 10 anys, i Maya Barrios va ser tercera els dos dies a Promeses 7-8 anys.

"Sempre he caigut molt a terra i
m'he donat mil cops, però quan
vaig agafar la pilota i vaig perdre
el control del genoll, sabia que
aquella vegada, a La Bastida i con-
tra l'AB Premià, era diferent. El
dolor era immens. Quan el met-
ge em va comunicar que m'havia
trencat el lligament encreuat an-
terior del genoll dret, em va cau-
re el món a sobre. Què passaria
amb el meu futur als Estats Units?
En aquell moment estava parlant
amb algunes universitats perquè
no tenia clar on jugaria i estu-
diaria, i no sabia si mantindrien
el seu interès  després de la le-
sió...", recorda, emocionada, Nu-
ria Barrientos (Barcelona, 1999),
alera del Lima Horta Bàsquet, de
Lliga Femenina Challenge.

L'estiu de 2016 va ser molt
dur per a la colomenca, que es va
operar i va perdre el seu avi En-
rique. Malgrat les pors i els dub-
tes, va aconseguir centrar-se en
la recuperació perquè la resta no
estava a les seves mans. Va jugar
el seu primer partit 10 mesos
després de l'operació.

Quan l'agost de 2017 va ater-
rar als Estats Units, no només es
va trobar amb un nivell molt su-
perior "i un joc més físic i intens"
al del Campionat de Catalunya
Interterritorial júnior amb el
Draft Gramenet, sinó que tam-
bé va haver d'adaptar-se a hàbits
i rutines completament dife-
rents: fer peses a primera hora
del matí i abans de les classes,
dinar de pressa i entrenar-se

moltes hores. Quan arribava a
l'habitació no podia més i treia
forces d'on fos.

"Veia els pavellons tan grans
i amb tanta afició, i pensava...
On m'han ficat? Els primers
mesos van ser molt durs també
perquè el meu anglès era molt
bàsic i no podia comunicar-me
bé. Cada dia o cada dos dies in-
tentava trucar a casa, però
m'empassava algunes coses per-
què no volia que els pares, l'Al-
berto i la Mari Ángeles, patissin",
s'obre Barrientos, eternament
agraïda a Nicole Murugarren,
Irene Vicente o Estefanía Ors pel
suport que li van donar.  

Després de la lesió, el seu ge-
noll "encara" no estava prou
musculat per a una competició
tan exigent com la NCAA D-1 i
a l'octubre, en un entrenament
de pretemporada, es va trencar
el quàdriceps. Un nou contra-
temps que va superar amb mol-
tes hores de treball i gràcies a la
confiança de les companyes i el
cos tècnic: "Vaig guanyar forta-
lesa mental i física".  

LA GESTIÓ DELS ERRORS
Als Estats Units, tant a Idaho Sta-
te University com a Washburn
University, va aprendre a ges-
tionar els errors. "A vegades
equivocar-me em feia mal i des
de llavors intento pensar que
les següents accions aniran mi-
llor. No pots entretenir-te en el
que ja ha passat", comparteix
aquesta graduada en Adminis-
tració i Direcció d'Empreses
(ADE) i Màrqueting, i amb un
MBA en Negoci. 

"La lesió em va ajudar molt a
créixer, pensar amb més calma

i valorar molt més cada partit.
Mai saps quan serà el teu últim
matx i sempre m'hi deixo l'àni-
ma", comenta la colomenca, que
al parquet es mostra com una ju-
gadora tranquil·la, intensa i se-
gura. Moltes vegades sembla
que domini l'escena.

Barrientos és equilibri o,
com a mínim, s'hi apropa. Està,
literalment, a tot arreu, anota i
agafa força rebots, la seva mit-
jana de pèrdues i recuperacions
és similar... És una jugadora
total amb marge de millora, un
gran futur i una lectura privile-
giada del joc, fruit d'haver estat
base gran part de la seva carre-
ra. Amb el temps i després de
molta feina invisible, li ha co-
mençat a agradar penetrar a
cistella. Al conjunt colomenc
llençava poc "i ho feia fatal", i ara
ha millorat "força" el seu tir.

"Mai la veuràs amb una mala
cara ni tindrà una mala actitud",

assegura Sergio Manzano, el seu
entrenador ara al Lima Horta
Bàsquet. "Em centro en el joc i en
intentar ajudar al màxim el meu
equip. Si et queixes o protestes al
col·lectiu arbitral, et descentres.
A més, les seves decisions s'es-
capen del teu control", enraona
abans de viatjar als seus inicis.

A l'escoleta del CB Santa Co-
loma i, en concret, al pavelló
Juan del Moral, on es feia l'ex-
traescolar de bàsquet de l'Esco-
la Les Palmeres, va viure les se-
ves primeres experiències com a
basquetbolista. Amb 9 anys va
arribar al Draft Gramenet: "Hi
havia un únic mini i sent del 31
de desembre era la més petito-
na de totes. Tenia companyes de
dos anys més que jo i, és clar, la
diferència de cossos era brutal.
Recordo que aquella mateixa
setmana em van comentar que
dissabte jugaríem un partit i
em va xocar molt perquè aca-

bava d'aterrar... Des d'aleshores
m'encanta el bàsquet".

El Draft Gramenet és i sempre
serà casa seva. És el club que li va
donar la primera oportunitat i on
ha estat gran part de la seva vida.
Va passar un any a infantil al Bàs-
quet Femení Sant Adrià: "Potser
no estava acostumada a aquella
exigència, i la situació em va su-
perar i no em va permetre gaudir.
Per això vaig decidir tornar al
Draft amb les companyes de
sempre, que continuen sent les
meves millors amigues".  

Aquesta temporada està sent
dura per al Lima Horta Bàsquet,
que ha patit contínues baixes
temporals o indefinides, com
la retirada d'Olga Ruano. "A ve-
gades no teníem prou rotació i
hem hagut d'unir-nos encara
més i afrontar les dificultats el
millor que hem pogut. Som un
grup molt sa que fa força activi-
tats fora. Avui anirem a sopar",
valora Barrientos.  

Els dos entrenadors que més
l’han marcat els va tenir al Draft
Gramenet. Juan Miguel Mu-
ñoz la va dirigir a mini i li va en-
senyar tècnica individual i que
"el bàsquet, a més de ser exigent,
pot ser divertit", i Rubén Bodas,
que "també va confiar moltís-
sim" en ella perquè "era petito-
na i primeta". "Ara em veus
alta [fa 1,80 metres], però fins
als 14 o 15 anys no vaig fer el
canvi", confessa.

Viu al dia. "No em genero
mai expectatives perquè poden
ser una finestra a decepcions
molt grans. Prefereixo deixar-
me l'ànima en el que faig i ja es
veurà què passa després", tanca,
convençuda, Barrientos.

Toni Delgado
HORTA

Nuria Barrientos és l’equilibri
» Formada al Draft Gramenet i amb un breu pas per Sant Adrià, l’alera destaca al Lima Horta Bàsquet
» “La lesió em va ajudar a pensar amb més calma i valorar cada partit; mai saps quan serà l’últim”, diu

Nuria Barrientos, alera del Lima Horta Bàsquet. Foto: Toni Delgado

| 20



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
21 | 

Abril 2023 líniahorta.cat



| 22

A Menorca, una família de cinc dones, gu-
iades per la vella Mencía, la matriarca, s’en-
dinsen en un viatge en barca a la Isla del
Aire. La desaparició de l’Helena, la neta
gran de la Mencía, és ben present en el
pensament de la família i, durant l’excur-
sió, la Mencía obligarà les seves filles i ne-
tes a enfrontar-se a la veritat i als secrets.

Al Teatre Romea de Barcelona.

Teatre

La Isla del Aire
Alejandro Palomas

Buhos no s’atura: el grup té clar que vol
continuar animant les festes majors de Ca-
talunya amb els seus ritmes alegres, i per
això ha publicat un nou àlbum, el sisè des
de la seva creació. Es tracta de La nit està
que crema (Halley Records), un recull de
deu cançons en què la popular banda s’ha
atrevit amb sons electrònics, tal com ha
explicat el cantant Guillem Solé a l’ACN.

Música

Tres dones, separades aparentment
tant en el temps com en l’espai, acaben
confluint en el seu procés per trobar-se
a elles mateixes. Totes tres hauran d’es-
coltar la veu interior que les exigeix fer
front a les seves pors i esdevenir per fi
les veritables protagonistes de les seves
vides, obrint així nous camins de trans-
formació i d’alliberament.

Pelis i sèries

Si todas las puertas se cierran
Antonio Cuadri

La nit està que crema
Buhos

Festival d’Arquitectures
Ja està en marxa el compte enrere per a la segona edició
de Model. Festival d’Arquitectures, que se celebrarà del 20 al
30 d’abril en una nova ubicació: el parc de les Glòries de
Barcelona. Aquest any, el lema de l’esdeveniment és “em-
patia radical”, un concepte que “va més enllà de la simpatia
o la comprensió” i que “impulsa les persones i les comuni-
tats a prendre mesures per abordar les necessitats i les ex-
periències dels altres d’una manera profunda i autèntica”.
El festival inclourà instal·lacions efímeres, debats, exposi-

cions, rutes, tallers i concerts, entre altres propostes.

J U D I T  M A R T Í NQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El 8 de juny de 2019, els bombers van tro-
bar el cos calcinat d’un home a casa seva,
a Vilanova i la Geltrú. El seu fill Ismael va
confessar davant dels Mossos ser l’autor
material de l’assassinat: “No he trobat cap
altra sortida i he hagut de matar el meu
pare”. El mateix dia, el cas va fer un gir in-
esperat en descobrir-se la possible im-
plicació d’una tercera persona.

Llibres

Enemiga íntima
Susana Peix

|Meet your maker
Un nou joc de trets en primera persona en el qual els jugadors han de construir 
i assaltar bases creades per altres usuaris. Per a PC, PS 4 i 5 i Xbox One i Series X/S.  
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Judit Martín (l’Hospitalet de Llobregat, 1976) és
una experta del teatre d’improvisació i de l’humor.
Fa anys que arrenca les rialles de milers de cata-
lans cada dijous al Polònia i és una de les col·labo-
radores estrella de l’Està passant. Aquesta Setmana
Santa ha estat protagonista més enllà de casa nos-
tra per un gag que ha ofès especialment els anda-
lusos. El passat dia 4, Martín va entrar al plató del
programa presentat per Toni Soler vestida de la
Verge del Rocío. Duia un nen Jesús que feia servir
de ninot de ventríloc, parlava de sexe i tenia un

marcat accent andalús. Aquesta imitació ha gene-
rat indignació a tot l’Estat i especialment al sud, i
tant Martín com Soler i Jair Domínguez han rebut
una allau de crítiques. Curiosament, aquesta polè-
mica arribava pocs dies després que la mateixa ac-
triu imités Clara Ponsatí i rebés una altra pluja d’in-
sults, aquest cop provinents de l’independentisme.

Famosos

Ser humorista i actriu
És una cara habitual a TV3 i alhora fa teatre d’improvisació

Disfressar-se de la Verge del Rocío
La imitació ha estat molt criticada a Andalusia i arreu de l’Estat

Milers d’ofesos
També hi ha veus que la defensen, però semblen una minoria
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

FUTBOL

Els pacients amb trastorn de son REM solen ser homes 
d’entre 60 i 70 anys que tenen malsons i es posen agressius  

REPÒS

MALSONS

PREVENCIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

iNEUROLOGIA 
Sí, el futbol fa perdre la son, però no només als aficionats que
han vist perdre el seu equip o als jugadors que han perdut el
partit. Un estudi del Clínic-IDIBAPS certifica que els futbolistes
tenen un risc més alt de desenvolupar trastorns del son REM a
conseqüència dels cops de cap repetits. A cada rematada, més
probabilitats de tenir malsons. 
Segons Àlex Iranzo, neuròleg de l’Hospital Clínic i cap de

grup de l’IDIBAPS, es pot concloure que el trastorn de fase REM
s’associa “estadísticament” a haver estat futbolista professional
anys abans, ja que hi ha una predisposició respecte a un grup
control i la majoria de la població. També s’associen a aquesta
professió malalties neurodegeneratives com el Parkinson o la
demència amb cossos Lewy. 
L’estudi, publicat al Journal of Neurology,mostra els casos de

sis homes diagnosticats amb el trastorn que havien estat juga-
dors de futbol professional. Des que van retirar-se fins a l’apari-
ció dels símptomes van passar quaranta anys. Tot i que Iranzo
no ho atribueix únicament al futbol i a les rematades de cap, sí
que adverteix que és un factor de risc elevat. 

El futbol provoca trastorns del son

Els cops repetits al cap són un dels factors que podrien
explicar els casos de trastorn del son en exfutbolistes

Les claus

Els esportistes que hagin patit cops al cap haurien de
descansar com a mínim sis dies abans de tornar a jugar

Una iniciativa de la federació anglesa de futbol vol limitar
els cops de cap als entrenaments a partir de certa edat
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